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odznaczone 
Odznaką 

Metalowców 

Proletarlune wssYltldeh kraJ6w 1~lele sI,! a rzecz 
socialistyczneg~ 
r .ozVtloj U 

Niezmiernie bogaty pro
gram prac przewidziano do 
realizacji dla uczczenia 
30-lecia Polskiej Rzeczypo
spolitej Ludowej. Dotyczy 
to zarówno mnogości prac 
jak też wymiernych efek
tów, mierzonych zresztą 
nie tylko sym czną zło

tówką· 

nie tylko przez sportow
ców. Jej rozpoczęcie prze
widziane jest w roku bie
żącym, a zakończenie w 
1976 roku. 

Finalizowana jest też ko
lejna, niezmiernie ważna 
dla zalogi inwestycja a 
mianowicie budowa domu 

Organ Samorządu Robotniczego Zakładów Metalowych im. gen. Waltera w Radomiu 

w Przesiece 
. Zadanie to 

z dużą sa-
aktualne bowiem 
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inż. Marian Błoński 
D.,re'&tor /\Ja cze'"" 

nas cze a 1 1 ro U 
~~ Rok 1974 stawia przed nami szczególne trudne 
~ zadania, bowiem założony wzrost produkcji o po
~ nad 13", w stosunku do roku ubiegłego wymagał 
~ będzie dużej mobilizacji całej załogi , tym bardziej, 
~ że ma być on osiągnięty przy stanie zatrudnienia 
~ na poziomie roku 1973. Będzie to możliwe przy 
~. osiągnięciu wzrostu wydajności pracy rzędu 12", 
7~ średnio w zakładzie. 

Osiągnięcie tego pozio
mu wzrostu wydajności 
zależeć będzie od dobrej 
pracy wszystk ich pracow
ników zakładu, a szczegól
nie kadry inżynieryjno
technicznej. Sprawy tej nie 
da się załatwić jednora
zową akcją, lub polece
niem, lecz dobrą, systema
tyczną pracą wszystkich 
służb zakładu . To poważne 
podwyższenie wydajności 
wymaga systematycznej po 
prawy warunków tech
niczno - organizacyjnych 
oraz wykorzystania każdej 

minuty dla sumiennej, 
wydajnej pracy przez 
wszystkich pracowników 
zakładu. Sciśle ze wzros
tem wydajności pracy 
wiąże się wzrost zarobków 
pracowników. W roku 1973 
udało się nam podwyższyć 
średnie płace o ponad 5%, 
a w roku bieżącym zamie
rzamy osiągnąć wzrost 
jeszcze wyższy. 
Obserwując bieżącą rea

lizację zadań musimy 
stwierdzić, że wielu pra
cowników oraz szereg pla
cówek powinno zmienić 

LU OZIE łun J n~ 

Kiedy zwróciliśmy się do 
Komitetu Zakładowego z 
prośbą. o wskazanie przo
d~ą~~J Oddziałowej orga
nizacJI partyjnej naszego 
przedsiębiorstwa wybór 
padl na OOP przy Wy
dz ale P-l. 

,·-W działaIno'ci part J
Dej _ mówi I ekretarz 

P, Edward B JD 
tacl DaU"m w P- l l za-

dzie od zera. Do roku 
1953 bowiem i tniała t łko 
OOp prz P-2. Wła'nIe 
w roku 1953 u tworz I' my 
od~ziałoWlł organizację w 
kUznI opierając ię na 
'" prÓbowanych działa-
etach par lii i organizacji 
młOdzIeżowej"' _ 

W ród założycieli wy
m nia E. Bajda tariana 
II mer kie o, Józefa Ko-

alez ka, Mieczy ława 
KI zmura, Stefana wi-

k
ola, Bolesława Piąt ow
I o, Adama ułeckie Q 

i Toma za K olibabk . Była 
.. stara gwaria", która na
da!a wła ciwy kierunek 
dZiałania. Dziś OOP w 

kużni liczy 107 członków, 
a główne zadania opierane 
są o szeroki aktyw to
warzyszy, co czyni z tej 
organizacj,j przodującą w 
na zym zakładzie. Podamy 
tu dla potwierdzenia fak
tów, iż upartyjnienie wy
nosi tu ponad 38 procent. 
, ród nich jest wielu od
danych członków partii, 
którzy dają przykład za
róv:no w pracy zawodowej 
jak też w działalno'cj par
tyjnej. 

Tow. Edward Bajda 
w na zej rozmo\\;e, wspo
minając o innych pomija 
kromnie swoją działal
ność, swoją o obę. A na
Idy on również do ,,starej 
gwardii", do wypróbowa
nych ludzi partii. Oto kUka 
wycinkÓW z jego biografii: 
od roku 1947 członek 
ZWM, na tępnie Z.1P 
i ZM . Od roku 1952 -
prawie zaraz po przyj ciu 
do "Wal ra" pełnił funk
cję prz wodnicząc go kola 
ZMP ~dąc jednocz śnie 
członkiem Zarządu Uej-

swój stosunek do pracy, 
większą opieką powin
niśmy otoczyć wydzialy 
prOdukCyjne. Musimy bo
wiem pamiętać, że nie 
zawsze pracujemy nowym 
parkiem maszynowym, 
szereg obrabiarek pracuje 
od powstania zakładu. 
Żeby zatem utrzymać od
powiednią wydajność, 
obrabiarki te muszą być 
terminowo i dobrze remon
towane, Służby remontowe 
winny dołożyć maksymal
nych starań, aby zapewnić 
ciągłość ruchu obrabiarek, 
a pracownicy wydziałów 
poprzez dbałość nie po
winni dopuszczać do awarii 
i przestojów. 

Olbrzymie zadania stoją 
również przed Gospodarką 
Narzędziową jako, że czeka 
nas szereg nowych urucho-

skiego Zakladowego. 
W tym też roku wstąpił 
w szeregi PZPR. Miał za
tem 18 lat, ale również 
bogaty staż działacza. 
W pracy zawodowej prze
szedł różne szczeble: roz
dzielcy, kierownika roz
dzielni, a następnie kie
rownika oddzialu tłoczni. 

- J aki je t wplyw OOP, 
czlonków partii na realiza
cję zadań produkcyjnych? 
- rzucamy pytanie sekre
tarzowi Bajdzie. 

- Jest on bardzo po
ważny. Działalność grup 
partyjnych na odcinku 
brygad mistrzowskich idzie 
w kierunku pełnej mobili
zacji całej załogi do wy
konawstwa zadań produk
cyjnych. Odbyło się to 
przez organizowanie ze
brań otwartych w grupach 
partyjnych oraz "podpo
wiadanie" w rozwiązywa
niu wielu problemów 
i trudności jakie mają na
stawiacze, mistrzowie. Wie
le tych trudnych spraw 
mistrz rozstrzyga przy po
mocy ak ywu partyjnego". 
Wśród aktualnych pro

blemów, nota bcne szale-
nie ważnych istotnych 
w wydziale mówi 
E. Bajda - to kwe Ua za
bezpieczenia odpowiednich 
tanol ' k na pracach ni -
zkod1i ch dla t ch ko

waU, którzy na kute dłu-
goletnJeJ pracy 
prze 'ć do innej. lldzimy, 
że kwe tła ta zo tanie roz
wiązana pny udziaJe D ,
rekcJi. 

Warto również, wydaje 
. f nam, przytoczyć jeszcze 
)( dno zadanie z wypowie
dzi kretarza E. Bajdy: 
..... Z moich obi tych 
. uk Ów wymienić mu zę 
ukończenie T chnikum 
I f chanicznego. To równi ż 
duża aty fakcja". 

rozmawiał: J. mlńskJ 

mlen, a poza tym, bardzo 
często pracujemy na oprzy
rządowaniach do obróbki 
plastycznej bez dublerów. 

Wymaga to bardzo czu
łego, natychmiastowego 
działania w zakresie za
bezpieczenia bieżących po
trzeb wydziałÓW. 

Wymaga to również du
żej pieczołowitości przez 
wydziały, aby to drogie, 
tak trudno zdobyte oprzy
rządowanie służyło nam 
przez dłuższy okres czasu. 
A wiemy, że na ten od
cinek pracy ma duży 
wpływ większość załogi od 
pracującego, nastawiacza, 
nadzór i pozostałą kadrę. 

Trudno będzie mówić 
o rytmicznym wykonaw
stwie zadań i zwiększeniu 

DOKO CZENIE NA STR. 2 
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my naszych 
Przypomnijmy 
re li tylko, nie rozszerza
jąc tego tematu. Do nich 
zaliczyć trzeba przede 
wszystkim budowę zakła
du w dzielnicy Gołębiów, 
który ma być przekazany 
do końca bie~ącego roku. 
Miejmy nadzieję - chociaż 
tempo prac budzi pewne 
zastrzeżenia - że zostanie 
on dotrzymany przez bu
dowlanych. 

Z innych zadań typu in
westycyjnego warto wspom 
nieć o budowie hali spor
towej tak niezbędnej prz -
cież i oczekiwanej od lat 

oZ\Nijamy 
produkcjEł 

praso\Narek 
W ubiegłym roku, namy w II kwartale br. 

A roczny plan to 4.000 szt. 
prasowarek, z czego poło
wa przeznaczona na eks
port. 

w oparciu o umowę koope
racyjną z zachodnionie
miecką firmą SIEMENS, 
wprowadziliśmy do częścio
wej produkcji i sprzedaźy 
pierwszą partię 400 szt. do': 
mowych prasowarek sto- ~ 
łowy ch .. Predom - Lucz
nik" kl. 174. Prasowarki te 

B . B. 

są przeznaczone do praso
wania bielizny stołowej, 
pościelowej i o obistej oraz 
lekkiej odzieży w warun
kach domowych, ale znaj
dują także zostosowanie 
w pensjonatach, domacn 
wczasowych, mniejszych 
hotelach itp. 

Prasowarki zdobyły z 
miejsca uznanie odbiorców 
i należy :;ię liczyć z dużym 
ich zapotrzebowaniem za
równo przez handel wew
n trzny jak i na ek port. 

Anons 
ZespÓł Szkół Zawodo

wych im. Gen. "Waltera" 
przyjmuje zapisy do szkół 
na rok 1974/75. 

ZASADNICZA SZKOLA 
ZAWODOWA (Młodociani) 
przyjmuje zapisy do 
15 kwietnia bieżącego ro
ku, ZASADNICZA SZKO
LA WIECZOROWA dla 
DOROSL YCH - do 15 ma
ja 1974 roku, natomiast 
TECHNIKUM WIECZO
ROWE (po Zasadniczej 
Szkole Zawodowej) rów
ni ż do 15 maja bieżącego 
roku. 
Bliższych informacji ud7.ie 

la sekretariat zkoły co
dziennie do godziny 15.00, 
gdzie również należy skła
dać dokumenty. 

tym programie w 
spraw produkcyj

one znane dla 
naszych praco

chociażby z na-
szych publikacji, czy też 
narad wewn trznych. 
Wśród bogatego zakresu 

prac o charakterze porząd
kowym i estetycznym, ja
kie przeWiduje program 
warto podkreślić, i~ blisko 
70". tych zadań zostało już 
zrealizowanych, pozostałe 
natomiast powinny być wy 
konane do czerwca 1974 r. 

Na marginesie tego te
matu mała dygresja: W 
programie poprawy estety
ki przewiduje się między 
innymi zainEtalowanie neo
nów na Budynku Usług 
Technicznych, wieży ciś
nień, Domu Kultury i za
kładzie w Zwoleniu. Nie 
negujemy potrzeby, ale wy 
daje się, takie zdanie pre
zentuje również I sekre
tarz KZ, Cz. Głogowski -
że należy skrócić termin 
zainstalowania tych neo
nów i ustalić go na dzień 
urodzin PRL. Niechaj roz
błysną one pełnym blas
kiem na 22 lipca. 
Wyrażamy również na

dzieję, że zostanie w kom
plecie wykonany program 
imprez artystycznych i 
sportowych. O to winno 
zadbać kierownictwo Do
mu Kultury i Zarząd Klu
bu "Broń". Dzień historycz 
nej rocznicy PRL będzie 
doskonalą okazją dla Za
kładowego Domu Kultury 
by pokazać artystyczny do
robek - a tego negować 
przecież nie można - nie 
tylko naszej załodze, ale 
społeczeństwu radomskie
mu. Te okazję trzeba rów
nież wykorzystać. 
Swięto Lipcowe będzie 

t ż doskonałą okazją do 
wykazania się na polu 
rozwoju współzawodnictwa 
pracy i czynów społecz
nych, które z pewnością nie 
będą obojętne dla załogi 
"Wałtera", słynącej z za
angażowania i ofarności. 

Rocznica 30-lecia PRL 
godna jest uczczenia pnez 
swoich obywateli, w któ
rej liczbie mieści się prze
cież nie mala rodzina "wal 
terowc6w". 

U. kam.) 

Pierw za partia praso
war k była wykonana 
z ze połów i elementów do
slnrczonych z NRF, ale 
trwają intensywne prac 
nad uruchomieniem pro
dukcji cz . ci już w na
szych Zakładach. Dotyczy 
to zwła 'zcza części auto
matowych, niektórych ele
m ntów z tworzyw ztucz
nych i cz~ści przewidzia
nych do obróbki mecha
nicznej. Ta m~ montażową 
zlokalizowano w P-lO. 

P~wr6t zimy? 
• Szczególnie duży zakre 

prac dotyczy kooperacji 
i zaopatrzenia materialo
\ go, a to z tej racjI, że 
praso warka jest wyrobem 
zawierającym wiele zespo
łów i elementów, które 
mu zą być przedmiotem 
zakupu. Są to np.: silnik 
na~dowy, wyłącznik noż
ny, t rmorcgulator, opor
n ki, mikrowyłączniki, 
przewody elektryczne itp. 

Zaint r sowane placówki 
dokladają wszelkich sta
rań, aby pomyślnIe wyko
nać tawian im zadania. 
W takiej 'ytuacji można 
oczekiwać, że następną 
partię pra owarek, już 
z "na zych" cz~ści wyko-

Takle obrazkI można było oglądać jedynie w górach. 
Foto: CAF: 
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wydajności, jeśli będziemy 
notowali braki na co dzień 
w zakresie zapewnienia 
podstawowych materiałów 
z kooperacji. Wiemy, że 
tutaj jest szereg związków 
- zależy to od służb za
opatrzenia, kooperantów, 
bardzo często od slużby 
narzędziowej zabezpiecza
jącej odpowiednie narz~
dzia, czy formy dla koope
rantów i wielu innych. 
Jest to odcinek trudny 
i należy na niego zwrócić 
większą uwagę. Naszym 
natomiast zadaniem jest 
szybkie opanowanie odpo
wiedniego spływu maszyn 
do szycia, który w dużej 
części jest hamowany bra
kiem elementów wew
nę trznej kooperacji. 
Obowiązkiem wszystkich 

służb powinno być nale
żyte zabezpieczenie wszyst
kich części do maszyn do 
szycia, które - jak wie
my - są potrzebne na 
rynku krajowym i na eks
port. 

W I półroczu 1974 roku 
wraz z produkcją maszyn 
do szycia bGdzie porz<ldko
wany i odpowiednio zawę
żany asortyment naszych 
wyrobów. 

W pierwszym półroczu 
wycofamy z produkcji 
maszyny grupy 415, 432 
i 436 zas tGPując Je nowy
mi. W drugim półroczu 
wycofamy maszyny z gru
py 441. Terminowa i ścisła 
realizacja założonego pro
gramu zdecydowanie us
prawni kooperację wew
nętrzną, zewnętrzną i 
umożliwi wzrost wydaj
ności pracy. 

W roku bieżącym pod
jęliśmy trudny problem 
wprowadzenia do produk-
cji własnych odlewów 
ciśnieniowych. Pi rwsze 
trzy maszyny mamy na 
fundamentach, a o na
slGpne czynimy starania. 
Zadanie więc trudne 
i pilne - uruchomienie 
maszyn ciśnieniowych i 
opanowanie ich docelowej 
zdolności produkcyjnej . 
Szybkie uruchomi nie tej 
placówki pozwoli nam na 
obniżkG koszlów z tytułu 
przesyłania oprzyrządowa
nia dla Bielska. Trzeba 
równie~ podjąć zagadnienie 
zwiększenia ilości uzyski
wanych cZGści z formy 

Obecnie ilość odlewów 
uzyskiwanych z jednej 
formy jest wielokrotnie 
mniejsza niż uzyskuje się 
to w innych krajaCh. Jest 
tu więc duże pole do dzia
łania dla teChnologów, 
konstruktorów, jak rów
nież dla wydziału, który 
będzie się opiekował tak 
drogimi maszynami i for
mami. Musimy bowiem 
pamiętać, że jedna maszy
na do odlewania pod 
ciśnieniem kosztuje nas ok. 
10 milionów złotych. Wi
dzimy więc, że dajemy co
raz kosztowniejsze narzę
dzia do ręki, ale te kosz-
towne narzędzia pracy 
muszą dawać coraz to 
lepsze efekty. Muszą być 
coraz to lepiej obsługiwa
ne i lepiej wykorzystywa
ne. Zapoczątkowanie roz
woju odlewni pozwoli nam 
w przyszłości być bardziej 
samodzielnym. Wielu pra
cowników, którzy w tej chwi 
li pracują przy odlewach od 
kontroli poprzez wydziały, 
zna jak dużo tracimy na 
skutek niewłaściwych ele
mentów z kooperacji. Tra
cimy nic tylko pieniądze 
ale i drogi czas, bowiem 
wielu pracowników prze
bywa na delegacjach służ
bowych czasami nie zawsze 
potrzebnych. Załatwienie 
tej placówki u siebie wy
eliminuje te trudności dla 
pracowników i zakładu 
oraz powinno przynieść 
efekty ekonomiczne, w po
staci obniżenia kosztów. 
Podałem tu niektóre tylko 
problemy na odcinku ma
szyn do szycia, które 
trzeba rozwiązać w bieżą
cym roku. 
Należy wspomnieć, że 

w roku bieżącym ustabili-

Ryzykanci 

One mogą sobie pozwolić na weJSCle na krucb~ taflę 
lodową· Naszym pociechom jednak nie radzimy 

naśladować skrzydlatych przyjaciół. 
Foto: CAF 

zujemy produkcję maszyn 
naszej konstrukcji, ale 
mamy również uruchomić 
i wyprodukować blisko 
30 tys. szt. maszyn dla 
firmy "Singer". Jest to za
danie dla naszej kadry 
prestiżowe. Chodzi nam 
o to, żeby przez· tyle lat 
zdobyte doświadczenie przy 
produkcji maszyn marki 
Łucznik" włożyć w ma

~zyny montowane doku
mentując tym, że jesteśmy 
równorzędnymi partnera
mi. A na to nas na pewno 
stać. 

Równic dużym zadaniem 
roku 1974 jest problem 
organizacyjnego przygoto
wania przejęcia nowego 
zakładu maszyn do pisania 
w Gołębiowie. Pragnę pod
kreślić że po raz pierwszy 
przejm'ujemy tak dużą 
jednostkę do zagospoda
rowania. Tworzymy po
tencjał za 300 milionów 
złotych. Od tego więc 
w jaki sposób przygotuje
my się organizacyjnie 
i kadrowo do szybkiego 
przejęcia, uruchomienia 
tych obiektów i szybkiego 
doprowadzenia ich do peł
nej zdolności produkcyjnej 
zależeć będzie ekonomika 
zakładu w roku 1975 i 1976. 
W roku 1974 mamy obo
wiązek w pełni skomple
tować kadrę tego zakładu, 
która podejmie już od 
l stycznia 1975 roku prze
jGcie zakładu i realizację 
zadań produkcyjnych. Mu
simy również na czas 
przygotować park maszy
nowy, oprzyrządowanie i 
uruchomienie maszyny 
elektrycznej. 

W IV kwartale 1973 roku 
zakład ma osiągnąć pełną 
zdolność produkcyjną, a 

wi~c przed nami zadania 
nie tylko przejęcia organi
zacyjnego zakładu, ale za
g\varantowanie takiego 
wU"o'tu produkcji, aby 
przed planowanym termi
nem osiągnąć planowaną 
ldolno'ć. 

a tym nam bardzo za
leży, ponkważ na po
wierzchnię zajętą obecnie 
prz.ez maszynę do pisania 
czekają już inne produk
cje. 

Inl. IARIAN BLO KI 

Od Redakcji. Na tym 
kOllczymy pi f\\ zą cz' ć 
artykulu dyrektora na
czelnego. O innych proble
mach w na tępnym nu-

.... ,,: 

III Oeólnopols i Konku 
l) Ił O rej Robot II 

Poszukując skutecznych 
metod kompleksowego Z'a
pewnienia wysokiej jakości 
produkcji, nowoczesności 
oraz ekonomicznej efek
tywności gospodarowania, 
Redakcja Trybuny Ludu, 
Komitet d/s Radia i Tele
wizji oraz Polski Komitet 
Normalizacji i Miar ogło
siły III Ogólnopolski Kon
kurs o Tytuł Zakładu Do
brej Roboty w 1973 r. 

Jak już niejednokrotnie 
informowaliśmy naszych 
czytelników w Życiu Za
łogi, udział w konkursie 
biorą również nasze Za
kłady. Na podstawie infor
macji uzyskanych z Sekre
tariatu Głównej Komisji 
Konkursowej wynika, że 
w konkursie uczestniczy 
1.077 przedsiębiorstw prze
mysłowych o przynależ
ności do różnych branż 

Towarzysz Wiesław Ro
gulski ma w tej chwili 
42 lata, a w naszym zakła
dzie pracuje od roku 1957. 
Początkowo zatrudniony 
był jako frezer, póżniej 
stopniowo poznawał różne 
inne typy obrabiarek. Był 
pracownikiem zdyscyplino
wanym, wysoko przekra
czał normę, pomagał chE;t
nie innym. 

Te cechy zwróciły uwa
gę przełożonych, którzy 
zaproponowali RoguIskie
mu objęcie stanowiska na
stawiacza. Zgodził się. Brał 
udział w szeregu urucho
mlen nowych produkcji, 
okazał się dobrym organi
zatorem i fachowcem. 

W bieżącym roku mija 
9 lat, odkąd objął funkcję 
nastawiacza. Cieszy się 
dobrą opinią ki rownietwa, 
jest lubiany przez współ
pracowników. 

W roku 1965 tow. Wie-
sław RoguIski zostaje 

Dlacz gO? 
ie funkcjonują głoś

niki, i to od dłuższego już 
czasu, zains alowane obok 
kuźni oraz na starej hali 
- blisko bramy wej· cio
wej zapytuje jeden 
z naszych czytelników 
i słuchaczy miejscowej 
rozgłośni radiowej. 

lamy nadzieję, iż pyta
jący i my otrzymamy od
powiedź z Wydziału Ener
getycznego. Nie życzymy, 
aby była ona koniecznie na 
piśmi. Wystarcza nam 
w zupełności, gdy usłyszy
my ją z grających głośni
ków. 

i resortów gospodarczych. 
Dotychczas został zakoń

czony i zweryfikowany 
I etap oceny tj. oceny pro
gramów przedsięwzięć oraz 
ocena poziomu organiza
cyjno-technicznego przed
siębiorstwa. 

Nasz zakład w tym eta
pie został oceniony po
zytywnie, uzyskując 30,72 
pkt. a tym samym bierze 
udział w dalszycb etapach 
oceny. 

W związku z powyższym 
w m-cu lutym 1974 r. do
konana zostanie przez spe
cjalistów z Wojewódzkiej 
Komisji Konkursowej oce
na realizacji zgłoszonego 
na konkurs programu, po
łączona z wizytacją za
kładu. 
Stopień 

cowl!inego 
programu, 

realizacji opra
przez zakład 
osiągn-ięte wy-

członkiem PZPR. Dwa lata 
później zostaje wybrany 
na grupowego partyjnegp 
i funkcję te pełni przez 
szereg kadencji. 

W życiu prywatnym 
pasjonuje go flim, teatr. 
Lubi wypoczywać przy tel e 
wizorze. 

(p) 

niki ekonomiczne, occn' 
jednostki nadrzędnej oraz 
opinie głównych odbiorców, 
to za~adnicz-e kryteria, 
które będą szczególnie 
uwzględniane w końcowym 
podsumowaniu przez orga· 
nizatorów Konkursu i de· 
cydować będą o powodze
niu w III Ogólnopolskim 
Konkursie Dobrej Roboty_ 
Należy nadmienić,- że 

nasze Z<tkłady w tego ro
dzaju Konkursie uczes 
czą po raz trzeci. 

W 1968 roku w I Ogólno· 
polskim Konkursie "Dobrej 
Roboty", mającym na celu 
opracowanie najbardziej 
skutecznej metody kom· 
pleksowego zapewnienia 
wysokiej jakości produkcji 
w dostosowaniu do wa· 
runków i specyfiki przed· 
siębiorstwa zakład 
uzyskał nagrodę III stop
nia. 

W 1970 r. w II Ogólno
polskim Kon~ursie, którego 
celem było upowszechnie
nie w zakładach produk· 
cyjnych metod i techniki 
kompleksowego zapewnie
nia jakości produkcji, jakO 
jednego z najważniejszych 
elementów wzrostu efek
tywności gospodarczej, 
uzyskiwanej przez wzrost 
jakości pracy wszystkich 
służb i jednostek organiza
cyjnych - wówczas zakład 
uzyskał nagrodę I stopnia-
Zaś wyniki III ogólno

polskiego Konkursu Dobrej 
Roboty zostaną ogłoszone 
w II kwartale 1974 r. 

(Z. J.) 

Uruchamianie~ rezerw 
Przy różnych okazjach mowl Się u nas o rezerwach 

tkwiących przede wszystkim w potencjale ludzkim. 
o nieujawnionych pokładach dobrej woli i inicjatywy, 
które gdyby zostały poparte wlaściwymi bodźcami 
stworzyłyby na pewno siłę zdolną do przezwyciężenia 
wielu przeszkód. 
Tego rodzaju inwestycje 

nie kosztują nic (jeśli prze
liczyć rzecz na jednostki 
pieniężne), a polegają wy
łącznie na umiejętnym 
przekonywaniu, zachęcie do 
działania. Czy taka poten-
cjalna energia istnieje 
również w dziedzinie 
ochrony pracy? Na pewno 
tak! Okres przygotowań 
do obchodów 30-lecia PRL 
w bieżącym roku oraz 
zbliżającym się jubileu
szem 25-lecia działalności 
społecznej inspekcji pracy 
w roku 1975 powinien ce
chować zwiększenie efek
tywności społecznego nad
zoru nad warunkami pracy. 

Na ostatnim posiedzemu 
Zakładowej Komisji Ochro
ny Pracy wiele miejsca 
po'więcono zv..'iększaniu 
aktywności wydziałowych 
grupowych Społecznej In
spekcji Pracy. Szczególnie 
ci ostatni mają szerokie· 
pole do dzialania. Nawet 
częste kontrole najlepszych 
specjalistów z dziedziny 
bhp nie dostrzegą wszy t
kich tron, wszystkiego te
go, co na codzień dzieje się 
wokół małej grupy ludzi. 
Tak jak podstawą działa
nia związków zawodowych 
jest dobrze działająca gru
pa z\',,'iązkowa, tak w Spo
łecznej Inspekcji Pracy 
jest grupowy i dyżurny 
bezpieczeństwa pracy. Oni 
na cOdzień, na bieżąco 
winni czu\ ać i kontrolo
wać, aby praca zatrudnio
nych tam ludzi była bcz
piecznlf, aby nie występo
wały zagrożenia. 

Z dy -kusji podczas po
siedzenia Zakładowej KOP 
wyczuwalo się u niektórych 

działaczy pewną rezerwę 

do wkraczania tam, gdzie 
jest żle. Zbyt dużo ludzi 
cierpi z powodu wypad
ków, jakim ulegają co roku 
w zakładzie. W indywi
dualnych rozmowach z ty
mi pracownikami dochodzi 
się do wniosku, że woleli
by oni ponieść karę dyscy
plinarną za to, iż pracowali 
niezgodnie z przepisami 
bhp niż cierpieć po wy
padku. Do czego zmierza
my, że tak nadzór jak 
i niejednokrotnie aktyW 
społeczny widzi zło, al 
toleruje je: majster - bo 
plan, bo np. podkładając 
detal palcami pracownik 
zrobi więcej sztuk niż 
w wypadku, gdyby detal 
ten ujął prawidłowo 
w szczypce. Przykład kon
kretny. Grupowy z \Tócil 
się do mistrza, że nie ma 
osłony na frezarce. Otrzy
mał odpowiedż: "czy ch 
pracować bez oslony, CZ 
siedzieć i na dw unastego 
iść z torbamj"·. 

Dopóki więk -zość nad-
zoru nie zrozumie, Ż 
w grupowym Społecznej 
Inspekcji Pracy ma przy
jaciela, a nie wroga do
póty nie będzie dobrz · 
Z kolei, ci których koledZY 
wybrali na t~ funkcj~, abY 
dbali o praworządno·ć, o 
to, aby mogli bezpieczni 
pracować nic moga i ni 
wolno im przymykać o u 
na w.;'Zelkie przejav. zł 
i niewła:ciwo'ci w zakr -
sie bc7pieczeń l a i hi le
ny pracy. Każdy mu i \';Y
[obić obie prz konanie, ic 
in pcktorzy pracy d/.ialllją 
w łu znej spraWie, nic 
DOKORCZENlE TR.3 

rZi 

w~ 

sp 
v.: 

że 
pc 
ro 
Wi 

od 
k~ 

b~ 
pr 
sz 
rz 

nt 
Z 
W 
sI 
m 

2C 
T: 
w 
K 
5C 
lu 
sz 
w 
w 
w 

ki 
Z\ 
p, 
jli 
le 
d 
b 
C 
Sl 

ze 
w 
m 
m 
pl 
w 
n, 

sc 
bl 
\\ 

pl 
k: 
w 

i 
u: 
gl 
p 
sI 

( 

\ 

r 
1 



http://sbc.wbp.kielce.pl

ilno
)brej 
celu 

dziej 
mm
ienia 
llkcjl 
wa

'zed
lkład 
;top-

ilno
Irego 
mie
duk
miki 
mie
jako 
zych 
~fek
'czej, 
~rost 
:kich 
liza
kład 
pnia. 
llno
)brej 
;zone 

J.) -, 
vacb 
kiD), 
nvY, 
:ami 
enia 

~rwę 

;dzic 
udzi 
)ad
:oku 
(wi-

ty
odzi 
leJi
scy
wali 
;ami 
wy
rza-
jak 

:tyW 
alc 

- bo 
ając 
vnik 
niż 

letal 
OWO 
wn
rócil 

ma 

6/477 

Przyszli narzędziowcy 
o konieczności zwiększe

nia zatrudnienia w wy
działach Narzędziowni pi
saliśmy już wielokrotnie. 
Nie musimy chyba prze
konywać nikogo o wadze 
i znaczeniu tych wydziałów 
w skali całego przedsię-
biorstwa. Rola Narzę-
dziowni jest oczywista 
i byłoby truizmem, powta-
rzaniem starych prawd 
wyszczególnianie zadań 
Spoczywających na tych 
wydziałach. 

Dobrze się zatem dzieje, 
że Sekcja Szkolenia, widząc 
potrzeby i doceniając tę 
rolę stara się wyelimino
wać niektó e trudności na 
odcinku zabezpieczenia 
kadr. 
Przykładem tego niech 

będzie chociażby nabór 
przyszłych fachowców i ich 
szkolenie dla potrzeb Na
rzędziowni. 

W jednym z poprzednich 
numerów " Zycia Załogi" 
z przyjemnością odnotowa
liśmy spotkanie ze staży
stami i ich rodzicami jakie 
miało miejsce w N-2. 

Podobne odbyło się 
20 lutego bieżącego roku. 
Tym razem w sali klubo
wej Zakładowego Domu 
Kultury zebrała się blisko 
50-osobowa grupa młodych 
ludzi, którzy zgłosili chęć 
szkolenia praktycznego za
wodu z jednoczesną nauką 
w Zasadniczej Szkole Za
wodowej . 

Dla tych młodych ludzi, 
którzy z różnych -- czasem 
zupełnie obiektywnych 
przyczyn -- nie uczęszcza
ją do szkół ta forma szko
letnia będzie niewątpliwie 
doskonałą okazją do zdo
bycia konkretnego zawodu. 
Chodzi tylko o to, aby 
szansę tę jaką stwarza 

im kierownictwo naszego 
przedsiębiorstwa wykorzy
stali w całości. 

". .. Od was zależy wasza 
przyszłość stwierdził 
podczas wspomnianego 
spotkania Eugeniusz DA
MENTKO, Jderownik Dzia
łu Kadr. Tu, w Narzę
dziowni macie ogromne 
możliwości zdobycia intrat
nego zawodu. Jest to bo
wiem kuźnia wysokokwali
fikowanych kadr" ... 

Przyszły zawód narzę
dziowca -- zwrócił uwagę 
Zbigniew BAJEK, kierow
nik Sekcji Szkolenia -
wymaga jednak solidnej 
i uczciwej pracy, zarówno 
podczas praktycznych zajęć 
pod okiem mistrzów jak 
też w szkole. 

Wyrażamy przekonanie, 
a oparliśmy je na krótkiej 
obserwacji tych młodych, 
że gros z nich potraktuje 
poważnie swoje obowiązki. 
Sądzimy też, że kierow
nictwo zakładu i Wydziału 
Narzędziowni stworzy dla 
nich odpowiedni klimat, 
dołoży wszelkich starań, aby 
czuli się oni przydatnymi 
i w przy złości pełnowar
tościowymi pracownikami 
dużej rodziny "waJterow
ców". 
. Przyklaskujemy również 
projektowi organizowania 
spotkań z rodzicami i opie
kunami, które mają się od
bywać co kwartał. Zakład 
pracy bowiem to nie tylko 
pracodawca, to również 
wychowawca i opiekun 
młodzieży. Wyszkolenie 
dobrego rzemieślnika musi 
być integralnie związane 
z wychowaniem prawdzi
wego obywatela. 

(j. kam.) 

Nowy zarząd HOK 
Na niedawno odbytym 

zebraniu klubu Honoro
wych Dawców Krwi przy 
naszym zakładzie podsu
mowano dotychczasową 
pracę Klubu oraz opraco
wano "",-nioski dla pracy 
nowego Zarządu. 
Dziękując za dotychcza

sową pracę prezesowi Klu
bu kol. Stanisławowi Za
Wiszy w imieniu władz 
pOWiatowych i wojewódz
kich PCK prezes Powiato
wego Zarządu PCK dr Jan 
. nańko podkreślił ofiarną 
I bezintercsowną pracę 
u tępującego Zarządu i je
go osiągnięcia w niesieniu 
pomocy dla chorych w po
slaci dawst,va krwi. A, że 
są one nicmałe wystarczy 

podkreślić fakt oddania 
przez członków Klubu 
w ciągu 11 miesięcy ub. 
roku 215 l krwi. Stawia to 
nasz Klub na I miejscu pod 
względem oddanej krwi 
spośród podobnych Klu
bów w Radomiu. 

A oto skład nowo wybra
nego zarządu. 

Janusz Lypaczew ki -
prczes, Regina Pabiańczyk 
i Zdzisław Grochala 
wiceprezesowie, Elżbieta 
Fornin ~arian Nowak -
sekretarze oraz tanislaw 
Pa ztelaniec, Bolesław Dy
gas, Mieczysław o'ka, 
Zdzisiaw Antoniak, Irena 
:\10 ionek i Jerzy Klocbo-
wicz. 

(j. 1.) 

Relaks w pracy 

ZYCIE ZALOGI 

Nowa forma obozu 
wędrownego 

W okresie wakacji zgod
nie z coroczną tradycją 
dla dzieci naszych pracow
ników organizowany będzie 
obóz w drowny. W tym 
roku charakter tego obozu 
ulcgnie pewnej zmianie, 
toteż pragniemy o nich po
informować naszych czytel
ników. Piszemy o tym 
wcześniej, ponieważ obec
nie trwa nabór młodzieży 
do udziału w akcji letniej. 

Dotychczasowe obozy 
organizowane były ze stałą 
bazą noclegową w Zako
panem, skąd młodzież wy
ruszała na piesze wyciecz
ki w pobliskie okolice, lub 
do sąsiednich miejsco
wości korzystając z usług 
PKS. W bieżącym roku 
obóz ten nie tylko z nazwy, 
ale rzeczywiście będzie 
obozem wędrownym. Z 
PUIlK'U wyjścio, '.bo mi I 

dzież wędrować będzie po 
typowych szlakach tury
stycznych oprac.owanych 
przez Polskie Towarzystwo 
Młodzieżowe. Trasy o łącz
nej długości 150 km prze
biegać będą w malowni
czych okolicach owego 
Sącza, Krynicy i Zakopa
nego. Obóz trwać będzie 
2 tygodnie. Codziennie 
uczestnicy przebywać będą 
trasę długości 10--11 km, 
dostosowaną pod wzglę
dem trudności do możli
wości młodych turystów. 

Noclegi zapewniono w 
schroniskach młodzieżo-
wych. 

a obóz typowane będą 
dzieci z 8 klas szkoły pod
stawowej. Gdyby na ko
lonie letnie była zbyt mała 
liczba zgłoszet'l, wówczas 
klasy te będą również 
włączone na kolonie, a na 
ob6<. pojadą dzieci z naj
młod zych klas szkół śred
nich. 
Zgłoszenia przyjmowane 

są do dnia 10 marca 
w Dziale Usług Pracowni
czych za pośrednictwem 
kontrolerek wydziałowych. 
Zorganizowanych będzie 
15 turnusów po 20 osób 
każdy, osobno dziewczęta 
i chłopcy. Lącznie obozem 
objętych będzie 300 dzieci. 
Pierwsza grupa wyjedzie 
9 lipca. Dzieci znajdować 
się będą pod troskliwą 
opieką wykwalifikowanej 
kadry pedagogicznej. 

W br. na obóz wędrowny 
z funduszu socjalnego wy
asygowano sumę 362 tys. zł 

plus kwota uzyskana z od
płatności rodziców, co ł ącz
nic daje sumę 440 tys. zł. 
Należy więc tylko życzyć, 

naszym milusińskim, uda
nego wypoczynku, dużo 
słońca i humoru. 

B. Gutkowska 

UruchanJianie 
rezerw 

Sądzimy, że tego typu DOKO ZENIE ZE TR.2 
forma obozu będzie bar- możemy i nie powinniśmy 
dziej atrakcyjna dla mło- mieć najmniejszych pre
dzieży, uczyć ją będzie tensji o wytknięcie błędu 
samodzielności i pozwoli nawet w wypadku przeło
na dOkładniejsze poznanie żony ch. Za błędem kryje 
zwiedzanych okolic. się bowiem zawsze wy-

Stawka żywieniowa wy-' padck, kt~rego skutki sq 
nosi 45 zł dziennie. Śnia- czasem lllepowetowane ) 
dania i kolacje organizo- nieodwracalne. 
wane będą we własnym za- Wykorzystajmy zatem 
kresie, obiady zamówiono okres sprawozdawczy do 
w restauracjach. tego, byśmy zrozumieli, 
Każdy uczestnik obozu jakie spoczywają obo-

winien koniecznie zabrać wiązki na społecznym in
ze sobą: plecak, wygodne spektorze pracy. Ci, którzy 
buty do marszu np. typu widzą, iż nie podołają tej 
pionierki, nieprzemakalną pracy winni zrezygnować 
kurtkę z kapturem, spod- z funkcji. Jest ona bowiem 
nie długie i krótkie, opa- - jak każda zr sztą spo
lacze oraz bieliznę osobistą łeczna działalność -- trud
na zimę. Rodzic, którzy na i odpowiedzialna. 
chcą wysłać swoje dzieci Szczególnie na odcinku 
na obóz winny skomple- bezpieczeństwa pracy. 
tować dla nich wcześniej 
to konieczne wyposażenie. (Zenon Maj) 

A •• Ż,-,cie 
plata n a m fi I 

•• 

We wtorkowym (z 19 lu
tego) numerze "Zycia Ra
dop1skiego" ukazało się 
dwa zdjęcia z budowanej 
na Gołębiowie zakładu 
maszyn do pisan.ia (filia 
"Wal ra"). Podpis pod 
zdjęciem informował 
wszem wobec i każdemu 
z osobna mieszkańcowi 
grodu nad Ue zną, iż za
kład ten przekazany zosta
nie do użytku w c z e r w
c u 1975 roku. 

j ie uwłaczając w ni
czym poczy nemu dzien
nikowi pozwalamy obie 
pro towllć nieco tcn ter

min i l.bHżyć go na dzi ń 
31 grudnia 1974 roku, taki 
bowiem zo t1:ł oficjalni 
t: talon' przez wykonaw-
00\", o l'Zym zresztą do
nioslll r6\. nież pol ka le
wjz~ . 
B' może podpisujący 

powyme zdjęcie ni oglą
dał \',' pomnianego progra
mu elewizy jnl.'go lub 7.a
pomniał o i totnej d cyzji 
• krócenia cyklu budowy 
tej ważnej inwcstycji 
o 6 mle lęcy. 

Na zakończenie jeszcze 
j dna "d r o b n a" uwaga: 
Zdjęcia zamie zczone w 
"Zyciu" w niczym nie przy
pominają sylwetki nasz j 
filii, a są łudząco poaobn 
do budowanego -- r6wnież 

na Gołębiowic -- zakładu 

tarcz numerowych. 

o porządek 

i CZ.l}stoŚć 

m;e;SCGł 
p Cl C.,. 
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25 lat R PG ~ 
~ 
~ 
~ z z 
~ z 
~ W styczniu 1949 roku powołano Radę Wzajemnej 
Z Pomocy Gospodarczej jako organizację inicjującą 
~ i organizującą wymianę doświadczeń gospodar
~ czych, \ ... ·zajemną pomoc techniczną oraz ak-tywizu
Z jącą wzajemną wymianę towarową· Powolana 
,,, została w celu przyspieszenia postępu gospodar
~ czego i technicznego w krajach członkowskich po
~ przez połączenie i koordynację wspólnych wysił
~ ków. 
~ Jako główne sf ry współdziałania krajów RWPG 
Z n<lleży wymienić współpracę zmierzającą do naj
~ bardziej racjonalnego wykorzystania ich bogactw 
~ naturalnych, koordynację planów rozwoju gospo
~ darczcgo, koop rację i specjalizację produkcji, 
~ wspólne przedsięwzięcia inwestycyjne oraz współ
~ pracę naukowo-techniczną· 
~ Pierwszymi członkami Rady były: Związek Ra
~ dziecki, Bułgaria, Czechosłowacja, Polska, Rumunia 
~ i Węgry, a następnie przystąpiły do niej: Albania, 
~ która od grudnia 1961 roku nie uczestniczy w pra
~ cach Rady, Niemiecka Republika Demokratyczna, 
~ Mongolia i Kuba. 
~ Warto tu również zaznaczyć, iż w posiedzeniach 
~ poszczególnych organów RWPG biorą udział, w cha
~ rakt rze obserwatorów, przedstawiciele innych 
~ krajów socjalistycznych. Od roku 1964 na zasadzie 
~ odrębnego statusu uczestniczy w pracach Rady 
~ Jugosławia w zakresie zagadnień stanowiących 
~ przedmiot zainteresowania krajów RWPG i SFRJ. 
~ Działalność Rady oparta została na zasadzie rów
~ ności, równouprawnienia, poszanowania suwcr n
~ ności i inlere ów narodowych krajów członkow
~ ski ch oraz wzaj mnych korzyści. 
~ Każdy kraj należący do RWPG, niezależnie od 
~ wielkości i potencjału konomiczn go, dysponuje 
Z jednym gło cm. Wszystkie zalecenia i uchwały po
~ dejmowane są jednomyślnie i nabi raj ą mocy po 
~ ich zatwierdzeniu przez właściwe ograny rządowe. 

~ Dziś z perspektywy tych 25 lat z satysfakcją 
~ i zadowoleniem moż my oc nić wielkie osiągnięcia 
~ społeczno-gospodarcz rozwoju zarówno Polski jak 
~ też innych krajów Wspólnoty Socjalistyczńej oraz 
~ doniosłą rolę i znaczenie jakie odegrała Rada 
~ Wzajemnej Pomocy Gospodarczej w tym historycz
,'" nym proc sie. 
~ ~ Jako przykłady podam, iż osiągnięty został wy-
~ soki postęp gospodarczy wyrażający się przede 
~ wszystkim w bardzo dynamicznym rozwoju pro
~ dukcji przemysłowej. Wzrosła ona w tym okresie: 
~ W Bułgarii -- 12-krotnie, Czechosłowacji i RD-
~ 5-ciokrotnie, w Polsce -- 7-krotnie, na Węgrzech 
~ i w Związku Radzi ckim -- 6-krotni , a w Ru
~ munii -- 13-krotnie. 
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~ 
~ 
~ ~ 
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~ 
~ 
~ 
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Ze współpracą pomocą wzajemną krajów 
RWPG wiąże się również nierozerwalnie awans 
gospodarczy Polski, w tym budowa takich podsta
wowych dziedzin przemysłu jak hutnictwo żelaza 

i stali, energetyka, przemysł obrabiarkowy, okrę
towy, lotniczy, motoryzacyjny oraz wiele innych 
branż przemysłu maszynowego i elektrotechnicz
nego. Dostawy sprzętu inwestycyjnego, pomoc tech
niczna i kadrowa, dostawy podstawowych surow
ców i materiałów do produkcji miały wyjątkowe 
znaczenie dla rozwoju naszego kraju. 

Takie samo znaczenie miał szeroki i chłonny 

rynek zbytu krajów RWPG dla towarów wytwarza
nych przez pOlski przemysł. "Rozwój integracji 
socjalistycznej -- stwierdził tow. Edward Gierek 
na krajowej naradzie aktywu partyjno-gospodar
czego w dniu 4 lutego br. -- ma dla Polski klu-
czowe znaczenie gospodarcze. Jedynie integracja 
może umożliwić pełne wykorzystanie osiągnięć 

współczesnej nauki i t chniki w produkcji. A jest 
to w skali wielol tniej najważniejszy warunek 
zybkil'go wzrostu wydajności pracy i dochodu na

rodowegO". 
(E. Ołzewski) 

Były sław ... 

!\li ZCUlC 
oczy zczon 

cz -nie 

ię obok nowej kuini zo tał runtownie 
prezentując ię aktualnie okazale. J dno
pełnia on poź teczną funkcję -- filtra 

powietrza. 
fot. A. GOMOŁKA 
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bajmy o swoje zęby 
Najczęstszą przyczyną u

traty zębów jest próchni
ca twardych tkanek zę
bów; choroby przyzębia 
czyli parodontopatia; ura
zy. 
Niemały wpływ na próch 

nicę zębów, chorób przy
zębia, błony śluzowej ja
my ustnej ma: higiena, od 
żywianie, wpływ środowi
ska pracy, gd.zie występu
je szeroki wachlarz czyn
ników szkodliwych. 

zapalenie okostnej, kości, 
ropni, ropownic. Pozosta
wione korzenie często po
siadają zmiany okołowierz 
chołkowe i są przyczyną 
wysokiego OB, przyczyną 
różnych poważnych cho
rób ogólnyCh, jak: reuma
tyzm, choroby nerek, ser
ca, oka itp. 

• Nie należy też lekce
ważyć drobnych zapaleń 
dziąseł, wykwitów na bło
nie śluzowej jamy ustnej, 
kamienia nazębnego. Ka
mień nazębny odkładając 
się drąży pod dziąsło po
wodując jego zapalenie, 
krwawienie. Dochodzi do 
tworzenia się kieszonek pa 
tologicznych, zaniku wy
rostka zębodołowego, a 
więc do rozchwiania zę
bów. 

• Niemały wpływ na na 
rząd żucia mają wczesne 
uzupełnienia protetyczne, 
brakujących zębów. Utrata 
nawet małej liczby zębów 
doprowadza do zaburzenia 
narządu żucia do zaniku 
wyrostka zębodołowego, a 
więc do gorszego utrzyma 
nia protezy. 
Przedstawiłam tu skróto 

wo część zagrożeń, które 
może powodować zanied
banie higieny jamy ustnej 
i odkładanie wizyty u le
karza stomatologa. 

Przy okazji warto do
dać, że w najbliższym cza
sie nastąpi jeszcze większe 
rozszerzenie zakresu opieki 
stomatologicznej także w 
kierunku protetycznym. 

Krystyna Gałązkiewicz 
lekarz stomatolog 

W wieku młodym powo
dem utraty zębów jest naj 
częściej próchnica zębów. 
W wieku starszym do 
próchnicy zębów dołącza 
się szczególnie groźna cho
roba przyzębia, tzn. para
dontopatia. Wcześnie nie 
leczona prowadzi do zapa
leń, zaniku wyrostka zębo
dołowego i obsunięcia dzią 
seł, rozchwiania i utraty 
zębów. Wiemy też, że wie
le chorób jamy ustnej 
wpływa na stan całego 
organizmu. Również wiele 
chorób ogólnych daje pi~rw 

Notatnik kulturalny 
sze objawy w jamie ust- W niniejszej notatce 
nej jak: białaczka, zatru- chcemy krótko zapoznać 
cia kwasami, ołowiem. naszych czytelników z waż-

niejszymi pozycjami planu 
Dlatego chciałabym omó pracy Zakładowego Domu 

wić kilka sposobów zapo- Kultury w marcu br. 
biegania. I tak 11 marca zapra-

• Badania okresowe, szamy aktyw kobiecy na 
prowadzone w naszej Przy odczyt mgr Kazimierza Ro
chodni, mają na celu wcze jewskiego pt.: "Podstawy 
sne wykrycie schorzeń zę- socjologii pracy kObiety 
bów, przyzębia i błony ślu zaangażowanej. 
zowej jamy ustnej. W dniu 14 marca dla 

Pacjent po badaniu 0- rencistów i środowiska od
kresowym, który ma wy-
znaczoną wizytę u stoma- będzie się spotkanie z cy-
tologa, nie powinien z tej klu "Twoje miasto i Ty". 
wizyty rezygnować, co nie- W trakcie spotkania wy
stety często się zdarza. Je- głoszony zostanie odczyt na 
dynie planowe systema- temat: "Przestępstwa prze
tyczne i wczesne leczenie ciwko wolności, sumieniu 
schorzeń jamy ustnej daje i obyczajowości". Po spot-
zadowalające wyniki. kani u film oświatowy. 

Podstawowym i chy- Również z myślą o na-
ba najprostszym warun- szych miłych paniach orga
kiem zapobiegania scho- nizowany jest kolejny od
rleń z<:bów jest stała dba- czy t na temat "Higieny 
łość o utrzymanie właści- żywienia ciebie i rodziny". 
wej higieny jamy ustnej, Spotkanie to organizowane 
polegającej na dokładnym jest wspólnie z ośrodkiem 
czyszczeniu zębów. "Praktyczna Pani". 

Obserwacje i badania 0- Wszystkich którzy inte-
kresowe wykazały, że hi- resują się filmem doku
giena jamy ustnej wśród mentalnym zapraszamy w 
części załogi zakładu jest dniu 21 marca do sali klu
jeszcze niewystarczająca. bowej ZDK na przegląd 

Jedynie wczesne le- filmów krótkometrażowych 
czenie niegłębokiej próch- produkcji polskiej, powsta
nicy zębów daje gwaran- łych jako plon konkursu 
cję dokładnego i trwałego "Film Polski XXX-lecia 
wyleczenia. PRL". 

Leczenie próchnicy po- Bardzo .interesująco 
wikłanej, charakteryzują- przedstawia SIę program 
cej się silnymi bólami, wy imprez artystycznych. 
maga kilku wizyt u leka- Z okazji Swięta Kobiet 
rza stomatologa. Nieleczo- zakład zakupił dla naszych 
na próchnica prowadzi zaw pań bilety na atrakcyjną 
sze do utraty zębów. Imprezę artystyczną która 

Korzenie i zęby zgo- odbędzie się w hali 'Rado
rzelinowe należy bezwzględ skóru" w dniu 4 ma;ca br. 
nic u uwać. Pozostawione W programie dedykowa
w jamie ustnej doprowa- nym specjalnie kobietom 
dzają do ciężkich i przy- zapowiedzieli swój udział 
krych powikłań, takich jak: cała plejada znakomitych 

~~~~ &.~~,,~~"""~,,~ ~,,~ &.~~ &.,,~~ ~,,~ ~ ~,,~ 
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·gwiazd filmu, estrady i te
lewizji, m. in. Irena Kwiat
kowska, Jan Kobuszewski 
i Jan Kociniak, Edward 
Dziewoński, Ewa Wiśniew
ska, Barbara Rylska, Ze
non Dondajewski, Ludwik 
Sempolióski i piosenkarz 
rumuński Bitsu Radulescu 
Bilety na tę imprezę będą 
chy.ba najmilszym prezen
tem marcowym. 

Natomiast w dniu 7 mar
ca wszystkich chętnych 
zapraszamy na przegląd 

artystyczny młodych talen
tów organizowany w ra
mach "Olimpiady Kultu
ralnej". W tym dniu 
w sali klubowej ZDK wy
stąpią laureaci konkursu 
piosenki i poezji polskiej. 

Jak już informowaliśmy 
wielokrotnie sobotnie wie
czory w klubie wypełnia 
taniec i piosenka. 9 marca 
bawi się załoga wydziału 
P-15 na wieczornicy roz
rywkowej. 
Miłośników operetki usa

tysfakcjonuje na pewno 
impreza w dniu 12 marca, 
w czasie której najpięk
niejsze melodie ze znanych 
operetek i muzikali śpie
wać będą artyści Operetki 
Warszawskiej . 

W marcu ObchOdzony jest 
uroczyście Dzień Metalow
ca. Dla uczczenia tego 
święta całej rzeszy meta
lowców, do której zalicza 
się przecież również wal: 
terowska załoga napisany 
zoslał specjalny program 
satyryczny pióra naszego 
redakcyjnego kolegi red. 
Jana Rybczyńskiego pt. 
"Brewerie radomskie". 
Premiera wspmnianej im
prezy odbędzie się na aka
demii z okazji Dnia Meta
lowca. 

Na zakończenie naszego 
krótkiego notatnika przed
stawiamy repertuar kina 
,,\Valter". 

4-6.111. "WykryĆ 
szpiega" - panoramiczny 
kolorowy film prod. ZSRR 
od 1. 14. 

7-14.1I1. - "Prywatne 
życie Herloka Holmesa" _ 
panorama, kolorowy prod. 
angielskiej od l. 14' (godz. 
15.45, 18 i 20.15). 

15-17.III. - Smierć wy
biera" film prod. CSRS od 
l. 14. 

18--23.111. "Go -cie" 
kolorowy film prod. amery
kańskiej od 1. 16. 

24--28.II1. "Milo -ć 
traceóców" - panorama 

kolorowy film prod. japoń~ 
skiej od 1. 16. 

29.111. - 3.IV. "Od-
strzał" kolorowy film 
prod. USA od l. 16. 
Początek seansów w za

kładowym kinie "Walter" 
godz. 16, 18 i 20. Kierow
nictwo kina zastrzega sobie 
ewentualną zmianę progra
mu. 

(b ) 
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Własny domek
marzeniem realnym 

Wdelu Jll"acownik6w 
marzy o własnym domku 
z ogródkiem, gdzie po pra
cy możnaby Odpocząć 
i czuć się bardzieoj swobod
nie, bo .,Ina właooym". 

Mo.i.na to marzenie zrea
lizować inaczej. W świetle 
przepisów, jakie się ostat
ntio ukazały, wolno zakupić 
na własność mieszkanlie 
spółdzielcze to, w którym 
się mieszka lub me. 

Radomska Spółdzie1nia 
Mieszkaatiowa, która <lIbec
nie jest spółdziell.nią ldka
torsko-własnoś<:iową, ofe
ruje m1ies.zkania do sprze
daży. 

iCzłonkoWlie Spółdzielni, 
już zamieszkali, mogą do
konać zmiany posiadanego 
prawa do lokalu z lokator
skiego na właSJloś<:iowe po 

dokonaniu o dpowiedlDic h 
fo.rmalno.ści i uzupełnieniu 
wkładu de Wysokości 
okrelślonej 'Przez po-
wierz<:l1lI1ię użytkową posi~
danego łokalu i zryczałto
waną stawkę za 1 m 2 pow. 
użytk. (Dopłata do 1 m2 
w strefie śródmiejskIiej 
wynosi 1 174,- zł). 
Członkowie oczekujący 

mogą otrzymać mieszkanie 
własno.ściowe na ich wnio
sek, po uzupełnieniu wkła
dów do wysokości pOdanej 
jak wylŻej. 
-Na pokrycie !pozostałej 
CZęsCl Ikosztów budowy, 
Spółd~elnia o1lrzymude 
kre{jyt bankowy, który 
podlega splocie przez 
członka w ciągu 30 łat, 
przy czym isbnieje moż.:J.i
wość umorzenia: 

No~ to cyk~ panie 
solenizane · e 

Od czasu, do czasu otrzy
mujemy od naszych czy
telników sygnały, że na 
wielu wydziałach prakty
kuje się zbieranie składek 
na prezenty ImIeninowe 
dla kierowników, mistrzów 
i nastawiaczy. Ostatnio 
otrzymaliśmy list podpisa
ny przez "obserwatorów" 
z jednego z wydziałów. 
Ponieważ wydaje się nam, 
ie zjawisko to występuje 
w wielu jeszcze wydzia
łach i komórkach organi
zacyjnych naszego zakładu, 
nie będziemy podawać o 
jaki wydział tu chodzi. 
Niemniej jednak pozwoli
my sobie zacytować ob
szerny fragment tego listu. 

"Chciałam poruszyć nur
tujący nas problem, jaki 
występuje na naszym wy
dziale. Chcdzi tu konkret
nie o zbiorki pieniężne na 
prezenty imieninowe, a 
przecież to kiedyś ;uż by lo 
zabronione. Są tacy organi
zatorzy, których należało
by karać. Zbiera;ą oni 
w zależności od. funkcji 
solenizanta - dla robotni
ka na imieniny od 
10-15 zZ. dla nastawiacza 
od 15-20 zl., a dla mistrza 
nawet do 30 zz. Proszę so
bie wyobrazić, jeżeli w 

brygadzie jest takich 
25 solenizantów, to rocznie 
wypada po 350 zł. na osobę. 
J ak wiadomo, nie lvażd.ego 
jest na to stać. A organi
zator kupi solenizantowi 
jakiś kwiatek i drobny 
upaminek, a resztę idzie 
na przelew do własnego 
gardła. W zamian za to, 
solenizant rewanżuje się 
wódką przynoszoną na wy
dział, gdzie pije się w cza
sie pracy. Taki stan rzeczy 
należałoby jak najszybciej 
zlikwidować". 

Tyle cytat. Komenta:rze 
są chyba zbyteczne. W 
każdym razie pragniemy 
przypomnieć, że w poru
szonej sprawie ukazało się 
swego czasu zarządzenie 

Dyrek!k>ra Zakładu zabra
niające takich praktyk. 

My ze swej strony zwra
camy się do czytelników 
o sygnalizowanie nam 
o istnieniu podobnych 
faktów. Na prośbę zainte
reso.wanych redakcja nie 
będzie ujawniać nazwisk 
naszych informatorów. Bę
dą one tylko do wiado
mości redakcji. 

W interesie nas wszyst
kich z podobnymi prakty
kami należy raz skończyć. 

(r) 

/\Ja wesoło ... 
Pan Iksiński ożenił się 

powtórnie. Wprowadzając 
nową żonę powiedział do 
synka: 

Stasiu, pocałuj tę 
panią w rękę i bądź dla 
niej grzeczny, bo to jest 
twoja nowa mamusia ... 
Chłopiec przygląda się 

nowej mamusi, Odciąga 
ojca na stronę i mówi: 

- Ale 
To ona 
Przecież 
świat. 

tatusia nabrała! 
ma być nowa? 
jest stara jak 

PRO B 

W restauracji gość wzy
wa głośno kelnera: 

- Panie szefie, pożycz 
mi pan dwieście złotych, 
chcę zapłacić rachunek.. 

6/47 

- 40% za!dłużenia przy 
spłacie pełnego kosztu 
rrues.zkania przed zasiedle. 
niem, 

- JOOfo przy spłacie ca
łości w okresie 5 lat (raty 
nie muszą być rów.ne), 

- 20% przy spłacie ca
łości w okresie Hl lat. 

Mieszkaniem własnościo. 
wym członek może swo
bodnie dysponować. Może 
ono być sprzedane oraz 
podlega dziedziczeniu. P rzy 
przydziale mieszkań na 
warunkach własnościowego 
prawa do lokalu nie obo
wiązują normy zasiedlania 
mieszkań. 
Szczegółowych i.nforma

cji udz.iela _ lbezpośredniQ 
Dziiał Cz.łonkowsko-Miesz
karuiowy- i - Dzialł Ein 
wy SpMdzie1Jni {!biuro RSM 

Radom, ul. ŻerOllll
skiego 1:14, pokój.nr 2 
i 18). 

Wnioski n-a ,P1Smie o za
m1ianę prawa lokatorskiegll 
na własnolściOlWe prawo do 
mieszkanda, należy kiero
wać na wskazany wy±ej 
ackes. 

Przepi-sy umożliwiaj ące 
mup na własność dotyczą 
również mieszkań zakłado
wych. BliIższych inforuna
cji na ten temat udziela 
Sekcja Mlieszkanio.wa w 
Dzoiale Socjalnym Zakładu. 

St. Zytkowska 

Życzymy 
powodzeni 

W czerwcu bieżącego 
roku Kielecczyzna prezen
tować będzie w Warszawie 
swój dorobek kulturalny 
w ramach imprezy "Pano
rama XXX-lecia PRL". 

Program imprez zaakcep
towany został już przez 
władze polityczne i admi
nistracyjne województwa. 

Z prawdziwą przyjem
nością pragniemy poin
formować, iż Wydział K ul-
tury i Sztuki Urzędu Wo
jewódzkiego w Kielcach 
zwrócił się z prośbą do k ie
rownictwa Zakładowego 
Domu Kultury "Walter" 
o udział zespołu chóralne
go w koncercie galowym, 
jaki będzie miał miejsce 
17 czerwca w Sali Kongre
sowej w Warszawie. Cykl 
przygotowawczy przewi
duje również udział na
szego zespołu w koncercie 
z okazji wojewódzkiej 
akademii l-Majowej. 

Jest to niewątpliwy 
zaszczyt, a jednocześnie 
docenianie zespołu chóral
nego istniejącego przy Za
kładowym Domu KulturY 
naszego przedsiębiorstwa. 

Mamy jednocześnie nadzie
ję, że zarówno występ na 
wojewódzkiej akademii, jak 
też galowy występ w Sali 
Kongresowej zostanie 
właściwie przygotowany i 
nagrodzony... rzęsistymi 
oklaskami. Trzymamy za
tem kciuki! 

.,Zycle Załogi" - Organ 
Samorządu Robotniczego Za 
kładów Metalowych im. 
gen. "Waltera" w Radomlu 
Red~e Kolegium w skła
dzie: Seweryn Banasik, 
Czesław Sluzype.k, Anto

ni GomÓłka, (Kierownik 
Radiow.), Bożena Gutkow
ska, Jerzy Kamlńsltl (Sekr. 
Red.). Piotr Książka, Ignd
c:y Pałka (grafik), Ireneusz 
p iestr%yń.slri, Ka::rlm.Ieu 
Pietrasilc T deus.z Peygie!. 
Jan Rybczyńsk.l (K ier. Red .) 
Wyd.: Samorząd Robotnl
CZ)'. Adce8 Redakcji: Za
klady Metalowe im. Gen. 
"Waltera", Radom, uL 
Ciepła nr 1, teł. 1ll-łl. 

Druk: Radomskie Zakłady 
Graficzne - Radom, ulica 

Zeromsklego 41 
Nakład 5.000 + $O egz. 
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